

PROGRAM AREA BRIEF

Peace & Recovery

Evidence for Stability



Most of the world's low-income population live in fragile states, yet rigorous evidence on how to build peace and stability is still limited.

By the year 2030, *roughly two thirds* of the world's population living in extreme poverty could be in fragile settings. Innovations for Poverty Action's Peace & Recovery Program (PRP) aims to improve outcomes for conflict- and crisis-affected populations by building the evidence base on reducing violence and fragility, promoting peace, and preventing, managing, and recovering from crisis. The program prioritizes studies that develop, illustrate, or test fundamental theories of peace, violence, and recovery, especially those that are highly policy-relevant, challenge common beliefs, pioneer innovative interventions, and produce evidence where little currently exists.

Key Policy Lessons

1. In post-conflict and fragile settings, relatively inexpensive interventions, including reconciliation programs and intergroup contact, have the potential to increase trust and social links between groups¹.
2. Some programs aimed at helping communities heal should be redesigned to avoid unintended negative effects, such as an increase in violence².
3. Interventions seeking to build social cohesion after conflict may have stronger impacts on behaviors than on personal beliefs, at least in the short-term³.
4. Interventions that target the highest-risk individuals may effectively contribute to reducing violent behavior in high-crime or conflict settings⁴.

Policy Impact

Inter-Religious Soccer Leagues Foster Social Cohesion in Iraq
(Researcher: Sami Mousa)

PRP supported a randomized evaluation of inter-religious soccer leagues with displaced and returnee Muslims and Christians in a formerly ISIS-occupied area of Iraq. Results revealed that *inter-ethnic community programs, like soccer leagues, can foster increased social cohesion, encouraged by their existence, the increased presence of the region where the intervention took place* (decisions include inter-ethnic programming as part of their reconstruction and development plan for the city of Mosul). They will also support the set-up of inter-ethnic soccer leagues in camps for displaced populations in the region.

1. Cohen, Orlitzky, & Gidycz (2014); Mousa (2015); Petráš (2016).
2. Petráš (2015); Cohen, Orlitzky, & Gidycz (2014); and Badman, Hartman, & Blair (2014).
3. Mousa (2015); Petráš & Cohen (2015); and Cohen & Mousa (2016).
4. Badman, Hartman, & Blair (2014); Heller et al. (2017).



La majorité des populations à faible revenu dans le monde vivent dans des États fragiles. Cependant, les données rigoureuses sur comment renforcer la paix et la stabilité restent encore limitées.

À l'horizon 2030, environ deux tiers de la population mondiale vivant dans l'extrême pauvreté pourraient se retrouver dans des environnements fragiles. Le programme Peace & Recovery (P&R) d'Innovations for Poverty Action vise à améliorer les résultats pour les populations touchées par les conflits et les crises en établissant une base de données probantes pour la réduction de la violence et de la fragilité, la promotion de la paix et la prévention, la gestion et le relèvement des crises. Le programme met l'accent sur les études qui développent, illustrent ou testent des théories fondamentales relatives à la paix, la violence et au relèvement, en particulier celles qui sont très pertinentes en matière de politiques. Par ailleurs, à travers les études qui remontent en question les croyances communes, ouvrent la voie à des interventions innovantes et produisent des preuves là où il en existe le plus.

Leçons clés en matière de politiques

1. Dans les contextes post-conflit et fragiles, des interventions mal conçues peu coûteuses, mal conçues ou des programmes de réconciliation et des interactions en groupes, pourraient accroître la confiance et les liens sociaux entre les différents groupes.
2. Certains programmes visant à aider les communautés à se réconcilier ont été des échecs, mais d'autres ont permis de réduire la violence.
3. Les interventions visant à renforcer la cohésion sociale après un conflit peuvent avoir un impact plus fort sur les communautés que sur les personnes individuelles, du moins à court terme.
4. Les interventions ciblant les personnes les plus à risque peuvent contribuer efficacement à réduire les comportements violents dans les contextes de forte criminalité ou de conflit.

Impact des politiques Les ligues de football interreligieuses favorisent la cohésion sociale en Irak (Chercheuse: Saima Mousa)

Le programme P&R a soutenu une évaluation randomisée de ligues de football interreligieuses avec des musulmans et des chrétiens à Bagdad et en province dans une zone d'insécurité élevée par l'ISIL. Les résultats ont montré que les programmes communautaires interreligieux, comme les ligues de football, peuvent favoriser la cohésion sociale au niveau local, dissuadant par ces derniers problèmes, le Conseil provincial de l'armée de région ou l'insécurité et au lieu a décidé d'inclure une programmation interreligieuse dans son plan de reconstruction et de développement de la ville de Mossoul. Il facilitera également le rôle en place de ligues de football interreligieuses dans les camps de population déplacée de la région.

1. Cohen, Dube et Doherty (2019), *Peace & Recovery*.
2. Pappas (2019), Cohen, Dube et Doherty (2019) et Battman, Hartman et Blair (2019).
3. Mousa (2019), Pappas et Cohen (2019) and Cohen & Mousa (2019).
4. Battman, Hartman & Blair (2019), Mousa et al. (2017).

Peace & Recovery Program Brief

By the year 2030, roughly two thirds of the world's population living in extreme poverty could be in fragile settings. Innovations for Poverty Action's Peace & Recovery Program (P&R) aims to improve outcomes for conflict- and crisis-affected populations by building the evidence base on reducing violence and fragility, promoting peace, and preventing, managing, and recovering from crisis. The program prioritizes studies that develop, illustrate, or test fundamental theories of peace, violence, and recovery, especially those that are highly policy-relevant, challenge common beliefs, pioneer innovative interventions, and produce evidence where little currently exists.

December 28, 2021